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روبــهرو

مصطفــی حســن آبـادی تهیه کننده انیمیشن 
سینمایی »بنیامین« ضمن تشریح حضورهای 
بین المللی این اثر پس از موفقیت در اکران داخلی، 
تاکید کرد که در ساخت انیمیشن سینمایی باید 
حرف جهانی داشته باشیم. مصطفی حسن آبادی 
درباره موفقیت این فیلم در جشنواره »کووتو« 
کشور تانزانیا بیان کرد: بعداز اکران موفق 
»بنیامین« و شناخته شدن این انیمیشن به عنوان 
یکی از پرفروش ترین انیمیشن های تاریخ سینمای کشور، فعالیت های 
بین المللی این اثر اعم از شرکت در جشنواره های بین المللی و اکران و 
پخش در کشورهای مختلف با همکاری گروه »عماریار« و شرکت »فیلم 
مارکت« آغاز شد. وی افزود: جشنواره بین المللی فیلم های انیمیشن 
کووتو ۲۰۲۱ که در دارالسلام پایتخت کشور تانزانیا برگزار شد، یکی از 
جشنواره هایی بود که »بنیامین« توانست در آن موفق به کسب ۲ جایزه 
اصلی بهترین فیلم بین الملل و بهترین کاراکتر شود. علاوه بر اهمیت 
دریافت این جایزه در جشنواره »کووتو«، دیده شدن این اثر در قاره آفریقا 
و برقراری ارتباط و رسیدن پیام فیلم به مردم آن خطه اهمیتی فوق العاده 
برای ما دارد و از این بابت بسیار خرسندیم. تهیه کننده فیلم »بنیامین« 
درباره سایر حضورهای بین المللی این انیمیشن اظهارکرد: در مورد دیگر 
موفقیت های »بنیامین« در عرصه بین الملل می توان به پذیرفته شدن در 
جشنواره فیلم زوما در نیجریه، همچنین نامزدی دریافت جایزه بهترین 
فیلم بین الملل در جشنواره کینگستون ۲۰۲۱ در جامائیکا اشاره کرد. 
اختتامیه جشنواره کینگستون ۲۵ آپریل برگزار خواهد شد و امیدوارم 
»بنیامین« در این جشنواره نیز بتواند جایزه بهترین فیلم بین الملل را 

دریافت کند.
 باید حرف جهانی داشته باشیم

حسن آبادی ادامه داد: موسسه »آینده نگار« از همان شروع فعالیت 
خود نگاهی جهانی و بین المللی داشته و این مهم در تمام تولیدات این 
موسسه بسته به توانایی ها و امکانات مشهود است. »بنیامین« هم از این 
قاعده مستثنی نبود و از همان ابتدا و در زمان انتخاب طرح اولیه این نگاه 
وجود داشت و ما با این پیش زمینه که خروجی نهایی باید حرفی جهانی 
داشته باشد و برای تمام مخاطبان جهان قابل فهم باشد، برنامه هایمان را 
تدوین کردیم. این تهیه کننده اظهار کرد: هرچند ممکن است با توجه به 
تجربه افراد گروه و محدودیت های مالی و دیگر محدودیت های موجود 
فاصله زیادی با هدف نهایی مان داشته باشیم، اما حرکت به سمت این 
هدف تمام فعالیت های ما را تحت تاثیر خود قرار می دهد و امیدوارم با 
یاری خداوند هرچه زودتر به اهدافمان دست پیدا کنیم. حسن آبادی 
درباره وضعیت سینمای انیمیشن و عواقب ناشی از بحران کرونا در این 
حوزه هم بیان کرد: متاسفانه شیوع کرونا در کشور باعث شد ضربه بزرگی 
به صنعت سینما وارد شود و این اتفاق طی یکسال و چندماه گذشته 
ضررهای هنگفتی به سرمایه گذاران، تهیه کنندگان و دیگر فعالین حوزه 
سینما وارد کرد. اما با توجه به اینکه این دوران هم به پایان خواهد رسید 
و همچنین با توجه به رشد کیفیت و کمیت تولیدات انیمیشن در کشور، 
قطعا اتفاقات مثبتی در صنعت انیمیشن ایران رخ خواهد داد و ان شاءا... 
دورانی بهتر از قبل برای انیمیشن را تجربه خواهیم کرد. وی درباره پروژه 
تازه گروه خود گفت: ما پس از انیمیشن »بنیامین« و همزمان با اکران آن، 
وارد پروسه تولید انیمیشن سینمایی بعدی موسسه شدیم. بعداز انتخاب 
طرح موردنظر از میان طرح های پیشنهادی مقدمات تولید صورت پذیرفت 
و در حال حاضر مراحل پیش تولید رو به اتمام است. نکته ای که در اثر 
جدید بسیار مدنظر گروه بود بحث فیلمنامه و همانطور که قبلا گفتم زبان 
بین المللی کار است که سعی شده اتفاقات بسیار مثبتی در این بخش ها 
رخ دهد. ضمنا در مرحله تولید نیز تمام سعی موسسه بر این است تا علاوه 
بر حفظ نقاط قوت »بنیامین« نقاط ضعف آن را حتی المقدور رفع نماییم 

تا ان شاءا... اثری قابل دفاع به مخاطبان ارائه کنیم.
 در اکران »بنیامین« مشکلات داشتیم

حسن آبادی با اشاره به مشکلات اکران انیمیشن »بنیامین« بیان 
کرد: اکران »بنیامین« در شرایط بسیار نامساعدی صورت پذیرفت. 
مشکلات عدیده ای مانند اکران همزمان چهار فیلم کودک ونوجوان، 
التهابات اجتماعی پاییز آن سال، قطعی موقت اینترنت و به طبع تعطیلی 
سینماها، شهادت سردار سلیمانی، تعطیلی مکرر مدارس و ادارات به دلیل 
آلودگی هوا و در پایان شیوع بیماری کرونا از جمله مشکلاتی بود که در 
بازه اکران »بنیامین« اتفاق افتاد. وی افزود: »بنیامین« آخرین انیمیشن 
سینمایی بود که قبل از دوران شیوع گسترده کرونا اکران شد، اما به لطف 
خداوند فروش »بنیامین« تا اوایل اسفندماه قابل قبولی بود و در زمره 
پرفروش ترین انیمیشن های تاریخ سینمای ایران قرار گرفت. نمایش 
خانگی »بنیامین« نیز خردادماه سال قبل صورت پذیرفت که با وجود 
مشکلات موجود در توزیع فیزیکی کار، از نظر پخش در VODها بسیار 
راضی کننده بود و استقبال خیلی خوبی از این انیمیشن شد. در نهایت 
پخش تلویزیونی »بنیامین« نیز در تعطیلات نوروزی سال جدید و از 
شبکه پویا صورت پذیرفت. امیدواریم تداوم این مسیر را در اثر تازه نیز 
داشته باشیم. حسن آبادی در پایان درباره شکل گیری گروه انیمیشن 
»آینده نگار« در کاشان بیان کرد: نزدیک به ۱۰ سال است که در کاشان 
شروع به فعالیت کرده ایم و تمام نیروهای آن متشکل از هنرمندان کاشانی 
هستند. از تولیدات ما طی ۱۰ سال گذشته می توان به چهار اثر کوتاه و یک 
اثر بلند سینمایی اشاره کرد. »بنیامین« به عنوان اولین اثر بلند موسسه ما 
موفق شد خود را به عنوان اولین انیمیشن بلند سینمایی کشور که خارج از 
پایتخت تولید شده و اکران موفقی داشته نیز معرفی کند. این مهم افتخار 
بسیار بزرگ و مهمی است که برای ما رخ داده و امیدواریم با یاری خداوند 

این موفقیت ها ادامه داشته باشد.

نسیم ادبی که با اجرای تئاترآنلاین کاملا موافق 
است، گفت: وقتی همه چیز زندگی ما به صفحات 
 مجازی منتقل شده، چرا از این فضا برای اجرای تئاتر 
استفاده نکنیم. این بازیگر که تجربه بازی و کارگردانی 
تئاتر در فضای مجازی را دارد، تاکید کرد که اجرا در 
فضای مجازی لازمه زندگی امروز و مدیومی تازه است 
که قرار نیست جایگزین اجرای صحنه ای تئاتر شود. 
ادبی افزود: به نظر می رسد که داریم وارد دوره تازه ای 
می شویم که مختصات خاص خود را دارد همچنانکه 
روزگاری مردم برای دریافت اخبار، روزنامه  می خواندند 
و روزنامه ها تیراژ بالایی داشتند ولی حالا بیشتر مردم 
خبرها را در فضای مجازی دنبال می کنند. اینها لازمه 
زندگی جدید است ولی شاید الان پذیرش آن برای مان 
آسان نیست و نیاز به گذشت زمان دارد. او اضافه کرد: 
به شدت با اجرای آنلاین موافقم و این فضای تازه ربطی 
هم به کرونا ندارد بلکه راهکاری جدید برای اجراست 
که اصولا نمی توان آن را تئاتر نامید، بلکه کاری است 
که در صفحات مجازی انجام می شود مانند سریال هایی 
که در اینستاگرام ساخته می شوند که مختصات خود 
را دارند. ادبی با بیان تفاوت های میان اجرای صحنه ای 
تئاتر و اجرا در فضای مجازی یا تئاترآنلاین خاطرنشان 
کرد: بحث بدی یا خوبی مطرح نیست چون هر کدام 
مدیوم خاص دارند که مزایا  و محدودیت های خود را 
دارد و مقایسه آنها با یکدیگر درست نیست. این بازیگر 
که سال گذشته با نمایش »خانم آنلاین« به کارگردانی 

آریان رضایی تجربه بازی در اجرایی آنلاین را داشت، 
بر لزوم اجرای تئاتر آنلاین تاکید دارد و گفت: اگر 
برنامه ریزی درستی می داشتیم، می شد از این فضا 
بهره خوبی گرفت و فعالان تئاتر می توانستند به جای 
بیکاری و خانه نشینی، فضای تازه ای برای کار داشته 

باشند.
 این اجرا اتفاق خوبی است

او که تجربه بازی در آن نمایش را شیرین و جالب 
می داند، افزود: این تجربه جالبی بود که با اجرای 
صحنه ای کاملا متفاوت است. خودت هستی و 
کامپیوترت. شکل و شیوه خود را دارد هرجای دنیا 
و در هر شهری از ایران می توانند اجرایت را ببینند و 
مخاطبانت به تماشاگران یک سالن محدود نمی شوند. 
همچنانکه ما نیز دوست داریم تماشاگر اجراهای 
گروه های تئاتری در دیگر شهرها باشیم. او درباره 
ایجاد ارتباط با تماشاگر در این شیوه اجرایی توضیح 
داد: ما در آن تجربه، این ارتباط را داشتیم و تماشاگران 
همزمان با اجرای ما نظرات شان را می نوشتند و در واقع 
یک نوع تئاتر تعاملی بود. این بازیگر در پاسخ به این 
پرسش که چرا تجربه اجرای آنلاین در مقطع کرونایی 
ادامه دار نشده و  به یک جریان منقطع تبدیل شده 
است، اظهارکرد: زیرا مدیریتی وجود ندارد، درحالیکه 
این ماجرا باید سازماندهی شود اما چون این اتفاق 
رخ نداد، هر کس به صورت مستقل تجربه های فردی 
خودش را انجام می دهد که نمی تواند یک جریان 

مستمر را ایجاد کند. از طرف دیگر شاید مقطعی 
بودن این ماجرا و اینکه جدی گرفته نشد، به این دلیل 
برمی گردد که اجرای آنلاین را وابسته به تعطیلی 
تئاتر می دانیم و به عنوان فضایی مستقل به آن نگاه 
نمی کنیم. به این معنا که همه تصور می کردند با 
بازگشایی تئاتر و برقراری اجراهای صحنه ای، دیگر 
نیازی به این شکل از اجرا نیست. در حالیکه اجرای 
آنلاین در دنیا مورد توجه و استفاده قرار گرفته و به 
دوره کرونا هم مربوط نمی شود بلکه متناسب با زندگی 
امروزی است. این مدرس تئاتر با اشاره به مخالفت هایی 
که با اجرای آنلاین در بخشی از جامعه تئاتری وجود 
دارد، خاطرنشان کرد: بسیاری نسبت به اجرای آنلاین 
گارد دارند چون فکر می کنند قرار است جایگزین 
اجرای صحنه ای شود، در حالیکه این طور نیست بلکه 
یک گونه نمایشی است که در کنار اجرای صحنه ای 
می تواند به حیات خود ادامه بدهد. همانطور که 
گونه های دیگری مانند اجرای خیابانی، تعزیه و... داریم 
که هرکدام جایگاه و ارزش های خود را دارند. این شیوه 
هم می تواند اتفاق های خوبی را رقم بزند. نسیم ادبی 
که در آستانه اجرای نمایش تازه اش که کارگردانی 
مشترکی با ندا شاهرخی است و فعلا با تعطیلی تئاتر 
روبه رو شده، درباره سرنوشت این اجرا گفت: طبیعتا 
فعلا منتظر بازگشایی سالن ها هستیم. ضمن اینکه 
وقتی پای جان و سلامت افراد در میان است، نمی توان 

مردم را به حضور در سالن تئاتر دعوت کرد.

مداماسترس
ونگرانیداریم

مجیــد قنــاد کــه دوست 
و هــمکارش را به خاطـر کرونا 
از دست داد، گفت: هـر لحظه 
آدم عزیزی را از دست می دهد 
و همــه از هم می پرسند امروز 
چند نفر فوت کردند؛ آنقدر از 
دست رفتن راحت شده است 
که مدام استرس و نگرانی داریم. 
حمیــد علیـزاده، تهیه کننده 
برنامه هــای کـودک تلویزیون 
پس از روزها جــدال با کرونا، 
درگذشت. »لوبیافردا زودبیا« با 
اجرای عمو قناد و تهیه کنندگی 
مشترک مجید قناد و حمید 
علیزاده در ایام نوروز از تلویزیون 
پخش شد و قرار است همچنان 
ادامه داشته باشد. مجید قناد، 
مجری و تهیــه کننده باسابقه 
برنامه های کودک درباره همکار 
تــازه درگـذشتــه اش، مرحوم 
حمید علیزاده اظهارکرد: ایشان 
یکی از تهیه کننده های فعال، 
خوب، منضبط، مدیر و بسیار 
متین بودند. نه به خاطر اینکه 
وقتی کسی فوت می کند فقط 
خوبی اش را می گویند، بلکه 
واقعا می گویم ایشان خوب بودند 
و انتظار نداشتیم بعداز چند روز 
بیماری فوت کنند. قناد عنوان 
کرد: برنامه »لوبیافردا زودبیا« 
در حال ضبط است و همکاری 
من با این تهیه کننده ناتمام ماند. 
او عنوان کرد: با این وضعیتی که 
هر لحظه آدم، عزیزی را از دست 
می دهد و همه ازهم می پرسند 
امروز چند نفر فوت کردند، 
نمی توان خوب بود. آنقدر از 
دست رفتن راحت شــده است 
که مدام استرس و نگرانی داریم. 

معــاون امـورهنری وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اسـلامی 
گــفت: طرح اعــطای نشــان 
ویــژه »ابــوالحسن خان صبا« 
و »عیسی خان بهادری« برای 
تجلیل از مقام شامخ فعالان 
عرصه آموزش هنر در هنرستان های هنرهای زیبا از 
سال ۱۴۰۰ آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی 
معاونت امورهنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
سیدمجتبی حسینی، با اشاره به جزئیات این طرح، 
افزود: به منظور پاسداشت معلمان آموزش هنر و 
هنرآموزان نشان استاد ابوالحسن خان صبا در حوزه 
موسیقی و استاد عیسی خان بهادری در حوزه هنرهای 
تجسمی اعطا می شود. این نشان به دلیل نقش موثر 
و ارزشمند استاد ابوالحسن خان صبا و عیسی خان 
بهادری به نام این ۲ هنرمند و استاد هنر نامگذاری شده 
است. حسینی افزود: اعطای نشان ویژه ابوالحسن خان 
صبا و عیسی خان بهادری از امسال به مناسبت هفته 
معلم  توسط دفتر برنامه ریزی و آموزش های هنری 
معاونت هنری برگزار می شود و در هر کدام از رشته های 
موسیقی و هنرهای تجسمی به یک هنرآموز هنرستان 
هنرهای زیبا اعطا  و با تدوین آیین نامه ای برای این 
نشان، سایر رشته های هنری نیز در سال های آینده 
به این طرح افزوده می شود. معاون وزیر فرهنگ وارشاد 
اسلامی با اشاره به اهمیت و ضرورت آموزش هنر گفت: 
آموزش هنر عرصه مهمی است که بیش از ۱۰۰ سال 
در کشور ما سابقه دارد و مدارسی که برای آموزش 
موسیقی و هنرهای تجسمی بیش از یک قرن پیش 
راه اندازی شد، پایه و اساس تاسیس هنرستان های 
موسیقی و هنرهای زیبا شد. هنرستان هایی که 
به عنوان مراکز مهم آموزش هنر نوجوانان بخش 
مهمی از تاریخ آموزش هنر را رقم زدند. آموزش هنر 
در هنرستان ها از نظر محتوا، هنرآموزان، انتخاب 
هنرجویان و شیوه آموزش قابل تامل و بررسی است 
و بسیاری از فارغ التحصیلان هنرستان ها امروز از 
هنرمندان موثر، خلاق و جریان ساز هنر هستند که اگر 
پژوهشی با روش علمی و با توجه به شرایط فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی کشور در این زمینه انجام شود، 
نقش هنرستان ها در آموزش هنر و مهارت و معرفت 
هنری هنرمندانی که در این مراکز آموزش دیده اند، 
روشن خواهد شد. آموزش های هنری حلقه وصل 
گذشته و آینده است و بر همبستگی فرزندان کشور 
بر محور فرهنگ و حفظ اصالت ها و ارزش ها می افزاید. 
بدین ترتیب آموزش فرآیند حساس و تامل برانگیزی 
است که ضرورت التفات به آن تضمین گر ادامه راه 
روشن هنر است. حسینی اضافه کرد: ساماندهی و 
توسعه کمی و کیفی هنرستان ها با توجه به پیشینه 
درخشان و تاثیر آنها در آموزش هنر در این دوره مورد 
توجه قرار گرفت و تعداد هنرستان های هنرهای زیبا 
در استان های مختلف کشور به ۵۰ هنرستان رسید. 
اعطای نشان به هنرآموزان هنرستان های هنرهای زیبا 
نیز بیانگر موضوع آموزش هنر و پاسداشت معلمان هنر 

و هنرآموزان است.

عبدالرضا اکبری بازیگر باسابقه سریال های تلویزیونی 
ضمن اشاره به دلایل ماندگاری سریال ها در دهه های 
گذشته، درباره شرایط این روزها تاکید کرد که فعلا 
به خاطر کرونا ترجیح می دهد کاری را نپذیرد. این بازیگر 
درباره سریال »باغ گیلاس« که برخی بازیگران آن طی 
این سال ها از دنیا رفته اند، بیان کرد: خیلی از کسانی که 
در سریال افتخار همکاری با آنها را داشتم یا در قید 
حیات نیستند یا مهاجرت کرده اند، از جمله خود آقای 
مجید بهشتی به عنوان تهیه کننده و کارگردان سریال 
که سال هاست در ایران حضور ندارد. استاد مشایخی، 
خانم خردمند و آقای داورفر دیگر در میان ما نیستند 
و جای خالی شان واقعا احساس می شود، اینها اساتید 
بزرگوار و توانمندی بودند و جای شان خالی است. 
وی درباره نقش خود در سریال توضیح می داد؟ نقش 
»امیر« در سریال »باغ گیلاس« نقش خیلی مثبتی بود. 
به هرحال، او استاد دانشگاه بود و طبیعی است که وجهه 
خیلی خوبی داشته باشد. من و آقای »فرجاد« نقش های 
مثبت را در میان جوانان سریال داشتیم و مهران مدیری 
و دانیال حکیمی هم در مقابل ما قرار داشتند و نقش های 
منفی بودند. آنها می خواستند به راحتی و یک شبه پول 
در بیاورند و حاضر بودند به هر خلافی دست بزنند. 
اکبری درباره دوبله نقش ها در آن زمان گفت: من پیش 
از »باغ گیلاس« در سریال »مزدترس« بازی کرده بودم 
که با استقبال فوق العاده مواجه شده بود. جلال مقامی 
دوبلور در سریال »باغ گیلاس« و »مزدترس« به جای من 
صحبت کرد حتی در یک کار سینمایی هم که نقشی ایفا 
کرده بودم دوبلورم جلال مقامی بود. وی درباره ورودش 
از تئاتر به بازیگری نیز توضیح داد: ما جوانانی بودیم 
که از تئاتر آمده بودیم و اتفاقا به کار، اشراف و آشنایی 
داشتیم و دیالوگ ها را هم به خوبی حفظ می کردیم. اصلا 
حضور من در سریال »باغ گیلاس« به دلیل آشنایی و 
همکاری های قبلی با آقای بهشتی در تئاتر بود اما آن 
زمان برای بسیاری از سریال ها از دوبله استفاده می شد و 
هنوز صدابرداری سر صحنه مرسوم نبود. آن زمان بیشتر 
سریال ها دوبله می شد اما به نظرم اگر خودمان به جای 
نقش هایمان صحبت می کردیم نتیجه کار بهتر می شد.

 فعلا کاری قبول نمی کنم
بازیگر »باغ گیلاس« درباره اینکه این سریال در این 
سال ها چندین بار بازپخش داشته است و اینکه خودش 
به تماشای بازپخش می نشیند یا خیر بیان کرد: فکر 
می کنم آخرین باری که باغ گیلاس را تماشا کرده ام به 
۲۰ سال قبل بازمی گردد که سریال را بازپخش کرده 

بودند. این بازیگر درباره استقبال 
از سریال های دهه ۷۰ از جمله 
»باغ گیلاس« یادآور شد: ساخت 
سریال هایی مثل »باغ گیلاس« 
زمان بیشتری می برد و با حوصله 
می شدند.  تولید  فرصت  سر  و 
۱۶ میلیمتری بود و  دوربین ها 
هنوز از نگاتیو استفاده می شد، 
تولید کم بود و دو شبکه بیشتر 
وجود نداشت. انبوه سازی سریال 
نبود و وقت و دقت بیشتری بر روی 
تولید آثار صرف می شد. سریال ها 
پخش شبانه نداشتند و به شکلی 
هفتگی روی آنتن می رفتند و همین 
پیگیری مخاطب تا هفته بعد باعث 
می شد که قصه در ذهنش ماندگار 
شود. شاید به این دلیل ها باشد 
که سریال »باغ گیلاس« با وجود 
گذشت نزدیک به ۳۰ سال از زمان 
ساختش همچنان در یاد مردم 
مانده و حتی بازپخش هایش هم 
بینندگان زیادی دارد. وی اضافه 
کرد: البته این نکته را نیز باید در 
نظر گرفت که روی قصه سریال 
خیلی کار شده بود و هنرپیشه های 
زیادی هم در آن حضور داشتند. 
مثل الان نبود که فقط چند چهره 
مشهور داشته باشیم که معمولا 
خیلی زود هم فراموش می شوند. 
وی در پایان درباره فعالیت های 

این روزهایش و اینکه چقدر تلویزیون می بیند، گفت: 
معمولا شبکه آی فیلم را می بینم، این روزها فعلا به علت 
کرونا کاری را قبول نمی کنم. یکی دو فیلمنامه به دستم 
رسید که نه از نقشم خوشم آمد و نه از گروه سازنده، اما 
فعلا ترجیح می دهم فیلم ببینم، مطالعه کنم و بر کار 

تئاتر متمرکز باشم.

عبدالرضا اکبری مطرح کرد

راز ماندگاری سریال ها 

نسیم  ادبی: 

 به شدت 
 با اجرای آنلاین 

موافقم

مصطفی حسن آبادی تهیه کننده مطرح کرد
»بنیامین« ایرانی چگونه جهانی شد؟

 فعالان عرصه آموزش هنر
نشان ویژه دریافت می کنند


